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	Метрологическое обеспечение изготовления корпусов реакторов

А.В. Дуб, Н.П. Кривенкова, Д.А.Жидков 
Описаны проблемы метрологического обеспечения изготовления корпуса реактора типа ВВЭР-ТОИ, обеспечения единства измерений на предприятиях машиностроительной отрасли, а также подходы к их решению. Представлены виды контроля, необходимые для обеспечения качества изготовления и безопасности эксплуатации продукции.

Ключевые слова: метрологическое обеспечение, энергомашиностроение, контроль качества, безопасность эксплуатации, разрушающий контроль, неразрушающий контроль.
	Metrological supervision of  reactor vessels` production
Dub A.V., Krivenkova N.P., Zhidkov D.A.
We described the metrological supervision of production of VVER-TOI reactor vessel, assurance of uniformity of measurements in the machine-building industry. The approaches of  its possible solutions were described. We presented the types of inspection to ensure the quality of production and safe operation of products.
Key words: metrological supervision, power-plant engineering, quality control, operational safety, destructive inspection, nondestructive inspection.

	Механизмы Саяно-Шушенской аварии: факты и гипотезы
Тарасов В. Н.

В работе анализируются физические процессы, происходящие в высоконапорных гидроагрегатах. Обсуждаются события на Саяно-Шушенской ГЭС.

Ключевые слова: гидротурбина, автоколебания, Саяно-Шушенская ГЭС. 
	Mechanisms of Sayano-Shushenskaya accident. Facts and hypotheses
Tarasov V.N.
        Physical processes being the result of high-head 
hydroelectric generating set are analyzed in article. The events of 
Sayano–Shushenskaya hydroelectric power station are under discussion.
Key words: hydroturbine, auto vibration, Sayano–Shushenskaya hydroelectric power station

	Особенности балансировки роторов с воздушным охлаждением в разгонно-балансировочных стендах (РБС) 

А.В. Швацкий, А.М. Деминов, Е.В. Урьев

Рассмотрены вопросы методологии и технологии балансировки охлаждаемых гибких роторов ГТУ. Объясняется одна из причин вибрационной нестабильности роторов в процессе балансировки в разгонно-балансировочном стенде и предлагается методика испытаний, позволяющая стабилизировать роторы. Приводятся сравнительные данные, полученные при экспериментальной отработке методики балансировки.

Ключевые слова: газотурбинная установка, охлаждаемый ротор, вибрация.
	Air-cooled rotors balancing on accelerating-balancing stands features.

Shvatzky A.V., Deminov A.M., Uryev E.V
The problems of methodology and technology in air-cooled flexible rotors balancing are considered. One of the reasons of rotor vibrational instability appearing in process of balancing on accelerating-balancing stand is explained. Testing technology that makes the rotor stabilization possible is suggested. Comparative figures of balancing technology experimental refining are presented.

Key words: gas turbine plant, cooled rotor, vibration.

	Развитие расчетно-экспериментального метода исследования свойств трещиностойкости материалов дисков газотурбинных двигателей

А. А. Иноземцев, Р.Ф. Шамсиахметов

Разработана конечно элементная 3D модель статического нагружения компактного образца в среде ANSYS. Приведены результаты экспериментальных исследований компактных образцов из никелевого сплава. Выполнено уточнение стандартного метода исследования характеристик трещиностойкости материалов ASTM E647-05. По алгоритму предложенного метода получены зависимости скорости роста трещины от размаха коэффициентов интенсивности напряжений. Определены уточненные характеристики трещиностойкости материала. 

Ключевые слова: Скорость роста трещины, трещиностойкость, константы Париса, ресурс диска.
	Development of calculated and experimental method of fracture toughness properties` investigation for gas turbine engine discs
Inozemtsev A. A., Shamsiakhmetov R. F.
Finite-element 3D model of static loading of the compact specimen in the ANSYS environment was developed. There are given test results of the compact nickel alloyed specimens. Also the specification of standard method of fracture toughness properties investigation was made (ASTM E647-05). Curve of rate of crack growth versus range of stress intensity coefficients was obtained according to the proposed method algorithm. During this work specified material fracture toughness properties were defined. 

Key words: rate of crack growth, fracture toughness, Paris constants, disc life time.

	ОБ ОСНОВНЫХ ПРИЧИНАХ РАЗРУШЕНИЙ ТРУБ ПОВЕРХНОСТЕЙ НАГРЕВА КОТЛОВ
И. И.Минц, канд. техн. наук; Л. Е. Ходыкина; Ю. С.Фоменко; А. И.Бирюков

 По результатам исследования металла вырезок показано, что основной причиной преждевременных разрушений поверхностей нагрева котлов является низкое качество металла труб при поставке (наличие грубых технологических дефектов). Оценено фактическое состояние металла указанных труб после различных условий эксплуатации и его соответствие нормативным требованиям.
Ключевые слова: структура, окалина, обезуглероживание, технологические дефекты, микроповрежденность.
	ABOUT THE MAIN REASONS FOR PIPES DESTRUCTIONS OF HEATING VESSEL`S SURFACES 

Minc I. I., Hodukina L. E., Fomenko U. S., Biryukov A. I.

       In accordance with metal researches the main reason for premature destructions of surfaces heating vessel is poor quality of delivered metal pipes (existence of rough technological defects). An actual state of metal pipes after various conditions and its compliance to standard requirements were estimated
Key words: structure, oxide scale, decarburation, technological defects, microdamage.

	Автоматизация выбора параметров низкотемпературного топочного факела с топливным реагентом переменного состава
К.В.Осинцев

В статье представлен разработанный автором алгоритм управления котлом, оснащенного многофункциональными горелками, который позволяет выполнять переходы с одного вида топлива на другой без затратных перенастроек вспомогательного оборудования.

Ключевые слова: управление факелом, котел, горелка.
	Dimensioning automation of  low-temperature furnace flame with a fuel reagent of variable composition 

Osintsev K.V.
In article the algorithm of boiler controlling equipped with multipurpose burners and developed by the author is presented. The algorithm allows carrying out transitions from one kind of fuel on another without expensive change-over of auxiliaries.

Key words: controlling of a flame, boiler, a burner

	ВЫСОКОТЕМПЕРАТУРНАЯ КОРРОЗИЯ ТОПОЧНЫХ ЭКРАНОВ

Б.Я,Каменецкий

Приводятся результаты измерений коррозии образцов труб из сталей 12ХМФ, ЭИ-756 и 1Х18Н9Т, размещенных в топке мощного котла СКД при сжигании мазута. Температура поверхности металла достигала 10500С.

Ключевые слова: сжигание мазута, трубы топочных экранов, тепловые потоки, калориметр, температура поверхности труб, скорость коррозии, расплав.
	High-temperature corrosion of furnace wall
Kamenecky B.Ya.

Results of corrosion measurement of pipes` samples from 12HMF,EI-756 and 1H18N9T steels are presented. Samples had been placed in furnace of SKD high-duty boiler during the oil burning. Surface temperature of metal touched upon 10500С.
Key words: oil burning, tubes of furnace wall, heat current, calorimeter, surface temperature of pipes, corrosion rate, fusion.

	Расширенные операционные характеристики магнитоконтроля ферропримесей песчано-глинистых формовочных смесей 

А.В.Сандуляк, А.А.Сандуляк, Е.П.Куренков, Д.А.Сандуляк, В.А.Ершова
Приводятся результаты многократного сканирующего магнитоконтроля ферропримесей формовочных смесей – при осуществлении как увеличенного, так и большого числа операций контроля. Выявлен «излом» каждой из массово-операционных характеристик такого контроля. Показана и с использованием оригинальных расчетных моделей количественно оценена принципиальная роль второго, функционально экстраполируемого участка этой характеристики. 

Ключевые слова: сканирующий магнитоконтроль, «излом» массово-операционной характеристики, экстраполяционный прогноз.
	Extended operational magnetic control characteristics of ferrous impurities of agglutinant sand
Sandulyak A.V., Sandulyak A.A., Kurenkov E.P., Sandulyak D.A., Ershova V.A.
There are shown the results of multiple scan magnetic control of ferrous impurities of agglutinant sand during realization as both increased as large number of control operation. There is revealed «sharp bend» of each of mass-operational characteristic of such control. There is shown and quantitatively estimated a principle role of the second, functionally extrapolated part of this characteristic (original theoretical models are used).
Key words: scan magnetic control, «sharp bend» of mass-operational characteristic, extrapolated prognosis.

	расчётное построение кривых статического и динамического деформирования материалов. часть iii. кривые динамического деформирования
Р. Х. Муратов
Представлены методика и результаты расчётного построения условных и истинных кривых динамического деформирования материалов.

Ключевые слова: расчёты на прочность, условные и истинные кривые динамического деформирования материалов
	Calculated curves construction of static and dynamic material’s deformation. Part iii. Curves of dynamic deformation
Muratov R.H.

Approach and results of calculated construction of conditional and true dynamic deformation curves are presented.

Key words: calculations for strength, conditional and true dynamic deformation curves.


